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Abstract. The article is devoted to an actual problem — the diagnosis of hypersensitivity to excipients that are the part of medicines. 
Hypersensitivity to drugs, the frequency of which is constantly increasing throughout the world, traditionally remains an important 
multidisciplinary problem in medicine. Any drug under certain conditions can cause the development of hypersensitivity reactions. More 
often, antibiotics, muscle relaxants, anesthetics, non-steroid anti-inflammatory drugs, acetaminophen, radiocontrast substances, vaccines, 
sera, biological preparations, etc. are considered as its etiological factors. But at the same time, attention is rarely paid to the possibility of 
developing hypersensitivity to excipients that are the part of almost all drugs. This publication considers the possibility of causing the 
development of drug allergies for such excipients as allergenic molecules of cow’s milk, chicken eggs, cereals, fish, soy lecithin, lactose, gelatin, 
lactic acid, vegetable oils, yeast proteins, probiotics, carboxymethylcellulose, polyethylene glycols, their derivatives and etc. Based on the 
analysis of numerous literature data, the authors conclude that the development of allergy to drug excipients is less common than their 
intolerance, which does not involve immunological mechanisms; clinical manifestations of hypersensitivity to excipients can range from mild 
skin, ocular and respiratory symptoms to life-threatening anaphylaxis; it is rather difficult to prove the role of excipients in the development 
of adverse reactions to drugs and food products, therefore, allergologic diagnosis in such cases is based on the use of data from an allergological 
history, skin, provocative and laboratory research methods, a significant part of which is not validated, insufficiently informative or not 
developed at all and is inaccessible to practical doctors of Ukraine; and the problem of hypersensitivity to drug excipients requires further 
investigation.
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ные вещества, вакцины, сыворотки, биологические препараты и пр. Но при этом редко обращается внимание на возможность развития 
гиперчувствительности к вспомогательным веществам (эксципиентам), входящим в состав почти всех лекарственных средств. В 
публикации рассмотрена возможность вызвать развитие медикаментозной аллергии для таких эксципиентов, как аллергенные молеку-
лы коровьего молока, куриного яйца, злаков, рыбы, лецитин сои, лактоза, желатин, молочная кислота, растительные масла, дрожже-
вые белки, пробиотики, карбоксиметилцеллюлоза, полиэтиленгликоли, их производные и пр. На основании анализа многочисленных 
литературных данных авторы делают выводы о том, что развитие аллергии на эксципиенты лекарственных средств встречается реже, 
чем их непереносимость, в участии которой не принимают иммунологические механизмы; клинические проявления гиперчувствитель-
ности к эксципиентам могут колебаться от нетяжелых кожных, глазных и респираторных симптомов до опасной для жизни анафилак-
сии;  доказать роль именно эксципиентов в развитии неблагоприятных реакций на лекарственные средства и пищевые 
продукты довольно трудно, поэтому аллергологическая диагностика в таких случаях базируется на использовании данных 
аллергологического анамнеза, кожных, провокационных и лабораторных методов исследования, значительная часть кото-
рых невалидирована, недостаточно информативна или вообще неразработана и является недоступной для практических 
врачей Украины; а проблема гиперчувствительности к эксципиентам лекарственных средств требует дальнейшего иссле-
дования.       
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